
                  
 

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ 
ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ ΑΝΑΤ. ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ – ΘΡΑΚΗΣ 
ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ  
ΠΡΩΤΟΓΕΝΟΥΣ ΤΟΜΕΑ 

 

ΠΡΑΚΤΙΚΟ 11/28-11-2012 
(επικυρώθηκε την Παρασκευή,14-12-2012) 

 

Στην Κομοτηνή, σήμερα 28 Νοεμβρίου 2012, ημέρα Τετάρτη και ώρα 

11:00πμ, συνήλθε σε δημόσια τακτική συνεδρίαση στην Αίθουσα Συσκέψεων της 

Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας – Θράκης στο κτίριο επί της οδού Γ. 

Κακουλίδου 1, η Περιφερειακή Επιτροπή Πρωτογενούς Τομέα, ύστερα από την υπ’ 

αριθ. οικ. Γραφείου Περιφερειάρχη 4258/12-11-2012 πρόσκληση του Προέδρου 

της, η οποία επιδόθηκε σε κάθε μέλος χωριστά, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 

177 του Ν.3852/2010. Σημειώνεται ότι, η ημερομηνία της πρόσκλησης μεταβλήθηκε, 

εξαιτίας των κινητοποιήσεων των εργαζομένων της Περιφέρειας Α.Μ. –Θ. για το 

θέμα της διαθεσιμότητας των υπαλλήλων, βάσει της από 26-11-2012 Ανακοίνωσης 

του Προέδρου της Επιτροπής η οποία εστάλη σε κάθε μέλος χωριστά. 

 

ΠΑΡΟΝΤΕΣ: 

1. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΣΤΟΓΛΟΥ, πρόεδρος  

2. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΙΜΠΙΔΗΣ, τακτικό μέλος 

3. ΙΩΑΝΝΗΣ ΝΙΚΟΛΑΙΔΗΣ, τακτικό μέλος 

4. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΝΕΛΑΚΗΣ, τακτικό μέλος 

5. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ, τακτικό μέλος 

6. ΣΕΒΓΚΗ ΣΑΛΗΜ, τακτικό μέλος  

7. ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΟΤΟΛΙΑΣ, τακτικό μέλος 

8. ΓΕΩΡΓΙΑ ΜΑΡΑΓΚΟΥ, τακτικό μέλος 

9. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΤΣΑΛΔΑΡΙΔΗΣ, τακτικό μέλος 

10. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗΣ, τακτικό μέλος 

11. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΤΖΑΡΗΣ, αναπληρωματικό μέλος 

 

Καθήκοντα γραμματειακής υποστήριξης άσκησε η υπάλληλος της  

Διεύθυνσης Ανάπτυξης Περιφερειακής Ενότητας Έβρου κα. Ελένη Ψαλτοπούλου, 

ΠΕ Διοικητικού – Οικονομικού, σύμφωνα με την υπ’ αριθ. οικ. 4224/10-11-2011 

Απόφαση Περιφερειάρχη Α.Μ.-Θ. 

 

 

Σε σύνολο δέκα πέντε (15) μελών ήταν παρόντες δέκα (10) τακτικά μέλη και 

ένα (1) αναπληρωματικό μέλος, ενώ απόντες εκ των τακτικών μελών χωρίς 

αναπλήρωση ήταν ο κ. Ιωάννης Τελλίδης, ο κ. Χρήστος Γαλαζούλας, η κα. 

Συρματένια Τσούλου – Τσαγκαλίδου και ο κ. Μπουρχάν Μπαράν. Τη συνεδρίαση 

επίσης παρακολούθησε ο γεωπόνος από το Γραφείο Περιφερειάρχη και αναπληρωτής 

γραμματέας της ΠΕ Πρωτογενούς Τομέα κ. Γεώργιος Βούζης, ο Γενικός Διευθυντής 

Περιφερειακής Αγροτικής Οικονομίας και Κτηνιατρικής κ. Γεώργιος Τσακίρης, ο 



Προϊστάμενος Περιφερειακής Διεύθυνσης Κτηνιατρικής κ. Αχιλλέας Σαχπατζίδης, ο 

Προϊστάμενος Περιφερειακής Διεύθυνσης Αγροτικής Οικονομίας  κ. Δημήτριος 

Ράπτης, ο κ. Τριαντάφυλλος Παπαδάκης από το ΓΕΩΤΕΕ Θράκης, ο κ. Ιωάννης 

Κυρκούδης από το Τμήμα Αλιείας της Διεύθυνσης Αγροτικής Οικονομίας Π. Α. Μ. 

Θ., η Προϊσταμένη Διεύθυνσης Αγροτικής Οικονομίας & Κτηνιατρικής Π. Ε. 

Ροδόπης κα. Αικατερίνη Χατζοπούλου, ο τέως Γενικός Διευθυντής Περιφερειακής 

Αγροτικής Οικονομίας και Κτηνιατρικής κ. Δαμιανός Σταθάκης, ο Προϊστάμενος 

Περιφερειακής Διεύθυνσης Πολιτικής Γης κ. Ευάγγελος Σταμπόλογλου, ο γεωπόνος 

Δ. Α. Ο. Κ.  Π.Ε. Δράμας κ. Ηλίας Ελευθεριάδης, ο γεωπόνος  Δ. Α. Ο. Κ.  Π.Ε. 

Ροδόπης κ. Γεώργιος Γκάντης, ο γεωπόνος Δ. Α. Ο. Κ.  Π.Ε. Καβάλας κ. Νίκος 

Βαλσαμίδης. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής αφού διαπίστωσε αριθμητική απαρτία, 

κήρυξε την έναρξη της συνεδρίασης, με τα παρακάτω θέματα ημερήσιας διάταξης: 
 
 

1. Ενημέρωση της Επιτροπής Πρωτογενούς Τομέα για τις καλλιέργειες της πατάτας (εισηγητής: 
Γεωπόνος Π.Ε. Δράμας Ηλίας Ελευθεριάδης), σταφυλιού (εισηγητής: Γεωπόνος Π.Ε. Καβάλας 
Νικόλαος Βαλσαμίδης) και βαμβακιού (εισηγητής: Γεωπόνος Π.Ε. Ροδόπης Γεώργιος Γκαντής) 
στην Περιφέρεια ΑΜΘ και κατάθεση προτάσεων για την αντιμετώπιση διαφόρων 
προβλημάτων. 

2. Ενημέρωση για την αξιολόγηση των Σχεδίων Βελτίωσης (εισηγητής: Γενικός Δ/ντής Αγροτικής 
Οικονομίας και Κτηνιατρικής Γεώργιος Τσακίρης) και τους αναδασμούς (εισηγητής: Δ/ντής  
Πολιτικής Γης Ευάγγελος Σταμπόλογλου). 

3. Σχεδιασμός ενημερωτικών εκδηλώσεων ανά Π. Ε. για θέματα πρωτογενούς τομέα. 
4. Επικύρωση των πρακτικών της 10ης συνεδρίασης 2012. 

 

 

Εκτός ημερησίας διατάξεως, τον λόγο έλαβε ο κ. Αχιλλέας Σαχπατζίδης ο οποίος 

προέβη σε ενημέρωση της Επιτροπής σχετικά με τα εξής τρία θέματα: 

1. Εξαγωγές Ζώντων ζώων στην Τουρκία 

2. Διαγωνισμός 04/2012 για την Περισυλλογή των νεκρών ζώων  

3. Λύσσα 

Συγκεκριμένα ανέφερε τα ακόλουθα: 

Α. Εξαγωγές Ζώντων ζώων : 

Με έγγραφο της Ελληνικής Πρεσβείας στην Άγκυρα, μας κοινοποιήθηκε ότι από 23/11/2012  

πραγματοποιήθηκε, από Τουρκικής πλευράς άρση της απαγόρευσης των ελληνικών εξαγωγών ζώντων 

ζώων (βοοειδών, αιγών και προβάτων) που προορίζονται για αναπαραγωγή, εκτροφή και σφαγή προς 

την Τουρκία, πού είχε  επιβληθεί από τις Τουρκικές αρχές από τον  Μάιο του 2012 . 

Η άρση της απαγόρευσης επήλθε ως συνέπεια μιας σειράς  συναντήσεων και  

διαπραγματεύσεων  της Κεντρικής Κτηνιατρικής Υπηρεσίας του Υπ.Α.Α.Τ, με τη συμμετοχή και 

αντιπροσώπου των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών της ΠΑΜΘ,  με τις τουρκικές αρχές  από τον 

περασμένο Μάιο με σκοπό την εξεύρεση εφικτής και  κοινά αποδεκτής λύσης   

  Σύμφωνα με όσα συμφωνήθηκαν στην τελική συνάντηση στις 15-9-2012  στη Θεσ/νικη,   οι 

εξαγωγές προς την Τουρκία θα πρέπει να πληρούν τις παρακάτω προϋποθέσεις: 

 

1. Τα ζώα πρέπει να προέρχονται από εγκεκριμένα για τον σκοπό αυτό κέντρα συγκέντρωσης, τα 

οποία έχουν αδειοδοτηθεί από τις αρμόδιες κτηνιατρικές αρχές των Περιφερειών και των 

Περιφερειακών Ενοτήτων της χώρας. Κατάλογος με τα εγκεκριμένα κέντρα συγκέντρωσης 

έχει αποσταλεί στις αρμόδιες αρχές της Τουρκίας.  

2. Τα  προς εξαγωγή ζώα  θα πρέπει να συγκεντρώνονται αποκλειστικά στα κέντρα 

συγκέντρωσης  72 ώρες πριν την αποστολή  τους. Ζώα που δεν προορίζονται για εξαγωγή 

ΔΕΝ πρέπει να βρίσκονται για κανένα λόγο στα κέντρα συγκέντρωσης. 



 

3. Τα ζώα κατά την μετακίνησή τους από το κέντρο συγκέντρωσης προς την Τουρκία, πρέπει να 

συνοδεύονται με τα κατάλληλα υγειονομικά πιστοποιητικά, τα οποία υποχρεωτικά  φέρουν την 

υπογραφή του επίσημου κτηνιάτρου που έχει εγκριθεί και πιστοποιηθεί  για τον σκοπό αυτό. 

Κατάλογος με τα ονόματα των εγκεκριμένων επίσημων κτηνιάτρων έχει αποσταλεί στις 

αρμόδιες αρχές της Τουρκίας. 

 

4. Αντίγραφο του υγειονομικού πιστοποιητικού πρέπει να αποστέλλεται στην αρμόδια Διεύθυνση 

του Υπ.Α.Α.Τ,  που  με τη σειρά της το διαβιβάζει  στο αρμόδιο σημείο επαφής των τουρκικών  

αρχών. 

 

5. Μπορούν να εξαχθούν στην Τουρκία ΜΟΝΟ ζώα που έχουν γεννηθεί και μεγαλώσει στην  

Ελλάδα και φέρουν την σήμανση που προβλέπεται από την  κείμενη Εθνική και Κοινοτική 

Νομοθεσία  

 

6. Οι απαιτούμενες  εξετάσεις στις οποίες πρέπει να υποβληθούν τα προς εξαγωγή ζώα καθώς και 

η περίοδος «καραντίνας» θα διεξάγονται στην εκτροφή προέλευσης και μόνο μετά την έκδοση 

αρνητικών αποτελεσμάτων θα οδηγούνται στα κέντρα συγκέντρωσης.. 

 

7. Η απαγόρευση εξαγωγής ζώντων ζώων εξακολουθεί να ισχύει από τις περιοχές του Αιγαίου, 

όπου υπάρχουν εστίες καταρροϊκού πυρετού  του προβάτου . 

 

8. Υπάρχουν ακόμα κάποια προβλήματα που αφορούν την δική μας ετοιμότητα και ικανότητα να 

ανταπεξέλθουμε στους ελέγχους που απαιτούνται είτε στις Περιφερειακές υπηρεσίες είτε στα 

Εργαστήρια λόγω έλλειψης προσωπικού και αντιδραστηρίων.  

 

Β. Διαγωνισμός 04/2012 για την Περισυλλογή των νεκρών ζώων  

1. Για το Πρόγραμμα επιλέχθηκαν 2 Περιφέρειες, η ΠΑΜΘ και η Θεσσαλία 

2. Είναι πιλοτικό πρόγραμμα και αφορά την περισυλλογή ενηλίκων προβάτων 

και βοοειδών και την εξέτασή τους για τις Μεταδοτικές Σπογγώδεις 

Εγκεφαλοπάθειες 

3. Έχει προϋπολογισμό για κάθε Περιφέρεια και επομένως και για την ΠΑΜΘ 

1.000.000  

4. Ήδη ο διαγωνισμός βρίσκεται σε εξέλιξη και έχουν αποσφραγιστεί οι φάκελοι 

των δικαιολογητικών και την Παρασκευή 30/11/2012 θα αποσφραγιστούν οι 

Φάκελοι των Τεχνικών προσφορών  

5. Υπάρχουν δύο προφορές 

 

Γ. Λύσσα 

1. Έχουμε ήδη 2 επιβεβαιωμένα κρούσματα λύσσας στη χώρα(1 στην Κοζάνη σε 

αλεπού και 1 στην Καστοριά σε ποιμενικό σκύλο. 

2. Οι κτηνιατρικές αρχές της ΠΑΜΘ, στα πλαίσια εφαρμογής του 

Προγράμματος Επιτήρησης της Λύσσας  κινούνται σε δύο κατευθύνσεις 

3. Διερεύνηση για την ύπαρξη πιθανών μολυσμένων ζώων άγριας πανίδας με 

την λήψη των κατάλληλων δειγμάτων. Έχουμε πάρει 39 δείγματα μέχρι 

σήμερα, εκ των οποίων 20 από αλεπούδες(ζώο δείκτης). Τα μέχρι σήμερα 

εξετασθέντα δείγματα είναι αρνητικά. 

4. Δημιουργία βιολογικού φραγμού για την αποτροπή μετάδοσης της 

νόσου(εάν υπάρχει στην περιοχή μας) στα υπόλοιπα θηλαστικά ή τον 

άνθρωπο, με τον εμβολιασμό των ποιμενικών και κυνηγετικών σκύλων. 



Δυστυχώς η πρόοδος στο θέμα αυτό δεν είναι η αναμενόμενη λόγω 

αντικειμενικών(απροθυμία να συνεργαστούν κυνηγοί και κτηνοτρόφοι) και 

υποκειμενικών(έλλειψη προσωπικού) δυσκολιών 

5. Παράλληλα έγινε και γίνεται εντατική προσπάθεια για την ενημέρωση και 

ευαισθητοποίηση για τον κίνδυνο όλων (κυνηγών, κτηνοτρόφων, κοινού) με 

ανακοινώσεις στα ΜΜΕ, στα χωριά κλπ. Με συσκέψεις των εμπλεκομένων 

φορέων όπως ζωοφιλικά σωματεία, συλλόγους κυνηγών, θηροφύλακες, 

Δνσεις Δασών και Δασαρχεία κλπ)  

6. Δεν υπάρχει λόγος πανικού υπάρχει όμως αναγκαιότητα για λήψη 

προληπτικών μέτρων και αυτό κάνουμε 

 

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής ευχαρίστησαν τον κ. Αχιλλέα 

Σαχπατζίδη για την ενημέρωση. 

 

Θέμα 1
ο
  

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής έδωσε τον λόγο στον κ. Ηλία Ελευθεριάδη ο οποίος 

μίλησε για την «Πορεία καλλιέργειας της πατάτας στην περιοχή του 

Λεκανοπεδίου του Κ. Νευροκοπίου του  έτους 2012», αναφέροντας αναλυτικά τα 

εξής: 

  

 Σε συνέχεια τηλεφωνικής μας επικοινωνίας σας ενημερώνουμε ότι η  

καλλιέργεια της πατάτας στην περιοχή του Λεκανοπεδίου του Κ. Νευροκοπίου  

αντιμετώπισε σοβαρά προβλήματα εξ αιτίας δυσμενών καιρικών συνθηκών που 

επικράτησαν σε διάφορες χρονικές περιόδους της καλλιεργητικής περιόδου 2012. Η 

προβληματική διάθεση της περσινής παραγωγής, με τις χαμηλές τιμές και την 

καθυστέρηση της διάθεσης πατάτας αλλά και το υψηλό κόστος εγκατάστασης 

(πατατόσπορος, φάρμακα, λιπάσματα, καύσιμα κλπ) για την νέα καλλιέργεια, 

οδήγησαν  στην μείωση των καλλιεργούμενων στρεμμάτων καθώς πολλοί παραγωγοί 

δεν μπορούσαν να καλύψουν τα έξοδα αυτά. Εκτιμάται ότι τα στρέμματα που 

καλλιεργήθηκαν κατά το 2012 είναι περίπου 22.000 ενώ το 2011 ήταν πάνω από 

35.000 

           Αρχικά τους μήνες Μάρτιο -Απρίλιο- Μάιο λόγω των σχετικά χαμηλών για 

την εποχή θερμοκρασιών, καθυστέρησε σημαντικά η φύτευση, με εξαίρεση τα πολύ 

αμμώδη εδάφη της περιοχής του Περιθωρίου(Μέση θερμοκρασία  Μαρτίου 5,4 ° C – 

Απριλίου 11,6 ° C - Μαΐου 14,7 ° C).Αυτό είχε σαν συνέπεια την υποβάθμιση των  

προς φύτευση κονδύλων. Έτσι οι βλαστοί των φυτειών ήταν χαμηλής ευρωστίας. 

          Ακολούθως  τον Απρίλιο-Μάιο στην περίοδο της πρώτης εγκατάστασης, είχαμε 

συχνές και έντονες βροχοπτώσεις (συνολικό ύψος βροχής 200 mm)  . Αυτές 

προκάλεσαν σημαντικές απώλειες θρεπτικών ουσιών λόγω έκπλυσης των 

λιπασμάτων και έκπλυσης των φυτοφαρμάκων (νηματοδοκτόνα). Επίσης η  έκπλυση 



των φυτοφαρμάκων προκάλεσε ισχυρά προβλήματα φυτοτοξικότητας ζιζανιοκτόνων. 

Οι συνέπειες αυτών των συνθηκών μόνο όσον αφορά το σκέλος της θρέψης των 

φυτών θα μπορούσε να αντιμετωπισθεί με πρόσθετες λιπάνσεις . Για τις λοιπές 

επιπτώσεις (έκπλυση νηματοδοκτόνων - φυτοτοξικότητα ζιζανιοκτόνων) δεν υπάρχει  

δυνατότητα θεραπευτικών καλλιεργητικών επεμβάσεων.  

           

 

 Οι συχνές και έντονες βροχοπτώσεις  αυτής της περιόδου είχαν επίσης σοβαρή 

επίπτωση στην μείωση της κονδυλοποίησης  των πρώιμων φυτειών λόγω προσβολών 

των στολωνίων από μύκητες εδάφους του είδους  Rizoktonia solani (επίσης χωρίς  

δυνατότητα θεραπευτικών καλλιεργητικών επεμβάσεων). 

        Την περίοδο των συχνών και έντονων βροχοπτώσεων Μαΐου,  

ακολούθησε περίοδος υψηλών θερμοκρασιών στους μήνες Ιούνιο-Ιούλιο -Αύγουστο. 

Την περίοδο αυτή οι θερμοκρασίες ήταν διαρκώς πάνω από τους 30 ° C  για 70 

ημέρες. Να σημειωθεί  ότι η πατάτα ως φυτό αναστέλλει τις βιοσυνθετικές της 

λειτουργίες σε θερμοκρασία άνω των 28 ° C, απαιτεί υψηλές διαφορές θερμοκρασίας 

ημέρας –νύκτας , για την δε κονδυλοποίηση  απαιτεί θερμοκρασία  22 ° C την ημέρα 

και 16 ° C την νύκτα.. Αυτό σημαίνει ότι οι όψιμες φυτείες που βρίσκονταν στο 

στάδιο της κονδυλοποίησης υπέστησαν σοβαρή μείωση του βαθμού κονδυλοποίησης, 

ενώ οι πρώιμες φυτείες που βρίσκονταν στο στάδιο της αύξησης των κονδύλων και 

της συσσώρευσης αμύλου υπέστησαν μείωση του τελικού μεγέθους των κονδύλων 

και του ειδικού βάρους αυτών. 

Οι ανωτέρω καιρικές συνθήκες προκάλεσαν μείωση της στρεμματικής 

απόδοσης στα 1500 κιλά /στρ κατά περίπου 50-60 % σε σχέση με την απόδοση του 

2011. 

Συνημμένα σας υποβάλουμε στοιχεία για τους μήνες Μάρτιο έως Αύγουστο 

2012 από τον μετεωρολογικό σταθμό που έχει εγκαταστήσει το Εθνικό 

Αστεροσκοπείο Αθηνών στον Δήμο Κ. Νευροκοπίου. 

Τον λόγο έλαβε ο κ. Θεόδωρος Μαρκόπουλος ο οποίος ανέφερε χαρακτηριστικά τα 

εξής: 

«Μιλώντας ως Περιφερειακή Αναγέννηση, αφενός μεν πρέπει να δούμε τι μπορούμε 

να κάνουμε ως Περιφέρεια, αφετέρου δε τι παρεμβάσεις μπορούμε να κάνουμε με 

τους υπόλοιπους φορείς που δεν υπάγονται στην Περιφέρεια. 



Το πρώτο στοιχείο που αναδεικνύεται είναι η άμεση αναγκαιότητα ολοκλήρωσης 

των υποδομών, της διάβασης και των εγκαταστάσεων που σχετίζονται με φυτο-

υγειονομικά μέτρα εξαιτίας του συνχίτριουμ 

Θα πρότεινα δε ότι, το θέμα είναι και θέμα προσωπικού το οποίο θα πρέπει να 

ενημερώνει και να επιβλέπει. 

Το δεύτερο σημείο που πρέπει να προωθήσουμε είναι το θέμα «ΟΝΟΜΑ 

ΝΕΥΡΟΚΟΠΙ – ΠΑΤΑΤΑ ΝΕΥΡΟΚΟΠΙΟΥ & ΔΙΑΘΕΣΗ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ». Εκεί 

είναι δυστυχώς η μέχρι σήμερα εμπειρία αποδεικνύει «οι λαγοί κοπάδι δεν γίνονται» . 

Εμείς να κάνουμε ένα σχέδιο με το όνομα «Προώθηση στην αγορά σε σχέση με την 

ονομασία Πατάτα Νευροκοπίου», η οποία στην αγορά έχει την δική της απήχηση. 

Το τρίτο σημείο είναι, να μπούμε στην λογική του να περιορίσουμε τις αθρόες 

μετακινήσεις τρακτέρ και ποσοτήτων πατάτας από την Βουλγαρία προς την Ελλάδα 

μέσω των συνόρων του Νευροκοπίου. Υπάρχει ένα ζήτημα που δεν είναι απλό διότι 

υπάρχει η «Ενιαία Πράξη της Αγοράς», σύμφωνα με την οποία δεν μπορούμε να 

κάνουμε ελέγχους εντός των συνόρων της Ε. Ε. Παρόλα αυτά, όταν οι εξαγωγείς των 

πορτοκαλιών της Πελοποννήσου και της Δυτικής Ελλάδας πίεσαν, το Περιφερειακό 

Κέντρο Καβάλας κι εγώ ο ίδιος προσωπικά σταματήσαμε και ελέγξαμε φορτηγά με 

εσπεριδοειδή στον Προμαχώνα για επτά ολόκληρες ώρες. Άρα λοιπόν προτείνουμε 

να σταματήσουμε και να ελέγχουμε ότι περνά προς τη Βουλγαρία. 

Τέταρτο είναι το ζήτημα που παίζεται με την πατάτα, διότι πρέπει να υπάρξει 

γραπτή ενημέρωση στην διοίκηση της Περιφέρειας του τι έγινε μέχρι τώρα και ποιο 

το χρονοδιάγραμμα για να τελειώσει. Να σταλεί έγγραφο με υπογραφή που να 

λειτουργεί δεσμευτικά για να αναζητηθούν εξηγήσεις σχετικά με το τι έγινε και το τι 

θα γίνει. 

Το Νευροκόπι έχει ένα χαρακτηριστικό ότι είναι ιδιόμορφο εξαιτίας της γεωγραφικής 

του μορφής. Το δεύτερο ζήτημα είναι ότι είναι ακριβή η καλλιέργεια λόγω 

ανθρώπινης αμέλειας. Επιπλέον έχει το πρόβλημα ότι είναι μονοκαλλιέργεια. Τέλος 

δε, δεν μπορούμε να τα βάλουμε με το Θεό για τον καιρό και τη θερμοκρασία. 

Όλα αυτά πρέπει να τα δούμε.» 

 

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής Πρωτογενούς Τομέα 

ευχαρίστησαν το, κ. Ηλία Ελευθεριάδη για την ενημέρωση. 

 
Ο Πρόεδρος της Επιτροπής έδωσε τον λόγο στον κ. Νικόλαος Βαλσαμίδη ο οποίος 

ανέφερε τα εξής: 



«Ως γνωστόν η Περιφερειακή Ενότητα Καβάλας αποτελεί μια από τις 

μεγαλύτερες αμπελοπαραγωγές περιοχές της χώρας, με συνολικά περίπου 30.000 

στρέμματα καλλιέργειας αμπελιού. Από αυτά, τα 6.000 στρέμματα καλλιεργούνται 

με ποικιλίες σταφυλιών για οινοποίηση (κρασοστάφυλα) και τα υπόλοιπα 24.000 

στρέμματα με επιτραπέζιες ποικιλίες. Κυρίαρχη θέση έχει η καλλιέργεια 

ΣΟΥΛΤΑΝΙΝΑΣ που καταλαμβάνει περίπου 9.500 στρέμματα, ακολουθεί η 

ΒΙΚΤΩΡΙΑ με περίπου 9.000 στρέμματα και η ΙΤΑΛΙΑ με 2.500 στρέμματα. 

Σημαντική έκταση καταλαμβάνει το ΡΟΖΑΚΙ (2.500 στρέμματα) που όμως είναι 

διπλής χρήσης και κατευθύνεται κυρίως στην μεταποίηση (οινοποίηση – 

αποσταγματοποίηση). 

Το μεγαλύτερο μέρος της παραγωγής τόσο της Σουλτανίνας όσο και της 

Βικτώρια και της Ιτάλια στην Καβάλα, σε ποσοστό άνω του 60%, έχει εξαγωγικό 

προορισμό. 

Στον πίνακα που ακολουθεί δίνεται μια εικόνα της παραγωγής του σταφυλιού, 

αλλά και των κυριοτέρων χρήσεων του, όσον αφορά την παραγωγική περίοδο 

έτους 2012 και των τριών κύριων ποικιλιών.  

 

(* Η ποσότητα των 5.000 τόνων «Ροζακί» αφορά την οινοποίηση – 

αποσταγματοποίηση ως προς την διάθεση – χρήση). 

Όπως φαίνεται και στον πίνακα στην στήλη «φθορές», την φετινή περίοδο 

υπήρξαν ιδιαίτερα υψηλές απώλειες, από ζημιές που παρουσιάστηκαν κυρίως κατά 

την διάρκεια του καλοκαιριού, εξαιτίας των δυσμενών καιρικών συνθηκών. Τις 

μεγαλύτερες απώλειες υπέστη η καλλιέργεια της Σουλτανίνας.  

Συγκεκριμένα, μεγάλο πρόβλημα παρουσιάστηκε φέτος κατά την περίοδο της 

γονιμοποίησης, όπου λόγω βροχοπτώσεων δεν  έγιναν με επιτυχία οι εφαρμογές για 

το αραίωμα των τσαμπιών, γεγονός που οδήγησε σε μικροκαρπία και υποβάθμιση 

της ποιότητας του προϊόντος. Αργότερα και κατά την διάρκεια του καλοκαιριού, οι 

υπερβολικά υψηλές θερμοκρασίες σε συνδυασμό με κάποιες βροχοπτώσεις τον 

Ιούνιο και τέλη Αυγούστου – αρχές Σεπτεμβρίου, δημιούργησαν τις κατάλληλες 

συνθήκες για την ανάπτυξη βοτρύτη και το σάπισμα των σταφυλιών, παρά τις 

όποιες προσπάθειες φυτοπροστασίας έγιναν από τους παραγωγούς. Παράλληλα 

λόγω των υψηλών θερμοκρασιών πραγματοποιήθηκαν και υπερβολικές αρδεύσεις 

με αποτέλεσμα το «σκίσιμο» των ρωγών των σταφυλιών. Όλα αυτά οδήγησαν σε 

σημαντικές απώλειες στην παραγωγή, που σε κάποιες περιοχές λόγω της 

ιδιαιτερότητας του μικροκλίματος έφτασαν ακόμη και στο 50%, αλλά και στην 

υποβάθμιση της ποιότητας του τελικού προϊόντος.» 

 

ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΕΚΤΑΣΗ 

(στρ) 

ΑΝΑΜΕΝΟΜΕΝΗ 

ΠΑΡΑΓΩΓΗ 

(τόνοι) 

ΔΙΑΘΕΣΗ - ΧΡΗΣΕΙΣ ΤΙΜΕΣ 

ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ 
(€/κιλό) 

(Μ.Ο.) 

ΕΞΑΓΩΓΕΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΗ 

ΑΓΟΡΑ 

ΦΘΟΡΕΣ 

ΑΠΟ 
ΚΑΒΑΛΑ 

ΕΚΤΟΣ 
ΚΑΒΑΛΑΣ 

ΣΟΥΛΤΑΝΙΝΑ 9.500 23.500 10.000 2.500 3.500 7.500 0,68 – 0,72 

ΒΙΚΤΩΡΙΑ 9.000 24.000 6.000 7.000 7.500 3.500 0,35 – 0,37 

ΙΤΑΛΙΑ 2.500 8.000 2.000 2.000 3.500 500 0,58 – 0,60 

ΡΟΖΑΚΙ 2.500 6.000 - 500           5.000 * 500 0,28 – 0,32 

ΣΥΝΟΛΑ 23.500 61.500 18.000 12.000 19.500 12.000  



Τον λόγο έλαβε ο κ. Θεόδωρος Μαρκόπουλος ο οποίος ανέφερε ρητά τα εξής: 

«Για το θέμα του σταφυλιού πρέπει να επικεντρωθούμε σε τρία ζητήματα: 

Πρώτον, ο ΕΛΓΑ και οι αποζημιώσεις. Με βάσει τα σημερινά ποσοστά για ζημιές, 

θεωρούμε ότι δεν ανταποκρίνονται στο πραγματικό επίπεδο ζημιάς. 

Δεύτερον, Με την αναθεώρηση της ΚΑΠ, πρέπει να πάμε στην διαδικασία κατά την 

οποία ότι θα ισχύσει στην Σουλτανίνα από την Κόρινθο ή το Ηράκλειο θα πρέπει να 

ισχύσει και στην Καβάλα. 

Τρίτον, και πιο σημαντικό γιατί είναι και μακροπρόθεσμο, είναι να γίνει ένα 

πρόγραμμα στην Περιφέρεια σε σχέση με το πώς θα προωθηθεί στην αγορά σε σχέση 

με μία ονομασία συγκεκριμένη χαρακτηριστική όπως είναι για την πατάτα «Πατάτα 

Νευροκοπίου». Το σταφύλι είναι ένα διαχρονικό προϊόν με προοπτική στην εξαγωγή. 

Εμείς οφείλουμε να εναρμονιζόμαστε και να ακολουθούμε μέσω συνεχούς 

εκπαίδευσης του προσωπικού της Π. Ε. Καβάλας, δηλαδή να υπάρχει ροή 

πληροφόρησης για το τι θα κάνουμε στη διάθεση. Πρέπει εν κατακλείδι να δώσουμε 

βάση στο θέμα της διάθεσης.»     

 

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής Πρωτογενούς Τομέα 

ευχαρίστησαν τον κ. Νικόλαο Βαλσαμίδη για την ενημέρωση. 

 

Τον λόγο έλαβε ο κ. Γεώργιος Γκαντής ο οποίος εισηγήθηκε τα εξής σχετικά με το 

βαμβάκι: 

 

Τα 2 τελευταία χρόνια καλλιεργούνται στην περιφέρεια γύρω στα 640.000 στρ. από 

τα οποία 350.000 στην Ροδόπη , δηλαδή το 55%.    

  

 Παραγωγή περιπου 130.000.000 κιλά σύσπορο βαμβάκι το 60% στο Νομό 

Ροδόπης. 

Από 130.000.000 * 34% =  44.200.000 εκοκκιασμένο βαμβάκι  

 130.000.000 * 55% = 71.500.000 σπόρος βαμβακιού  με μια εισροή 

συναλλάγματος για το 2012  

 44.200.000 * 1,66 = 73.372.000 $ 

 71.500.000 * 0,2 = 14.300.000 $ 

           87.672.000 $ 

 

 Σε όλη την ΠΑΜΘ υπάρχουν 12 εκκοκκιστικές μονάδες δυνατότης 

εκκόκκισης γύρω στους 4000000 kg/24ωρες σύσπορου. Οι 4 είναι στο Νομό Ροδόπης 

με δυνατότητα εκκόκκισης 2.300000kg/24ώρες. 

 

Πώληση-Αγορά: Τα 2 τελευταία χρόνια αγοραστές του βαμβακιού της ΠΑΜΘ δεν 

είναι μόνο η Τουρκία αλλά χώρες της Ανατολικής Ασίας (Μαλαισία-Ιαπωνία-Κίνα-

Ινδονησία) και αυτό γιατί το βρίσκουν αυτήν την εποχή πιο γρήγορα. (Η ΗΠΑ 

καθυστερεί λόγω συστήματος). 



 

 Το κενό που δημιουργήθηκε από την διάλυση των ΕΑΣ στην ΠΑΜΘ για το 

βαμβάκι δεν έγινε αισθητό λόγω της καλής λειτουργίας του ανταγωνισμού στην 

αγορά εφοδίων (πολλά καταστήματα) και στην πώληση του σύσπορου (πολλές 

εκκοκκιστικές μονάδες).     

ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ 

 Γίνονται λάθη τα οποία μειώνονται αλλά με αργούς ρυθμούς: 

 

1) Λάθη άρδευσης  ιδίως στις ομαδικές-κρατικές γεωτρήσεις με 

υπερβολικές αρδεύσεις (μεγάλες σε ποσότητα νερού σε μεγάλα 

χρονικά διαστήματα) για λόγους ευνόητους. Αποτέλεσμα για την 

φετινή χρονιά που είχαμε προσβολές  πράσινου σκουληκιού να έχουν 

αποδώσεις μικρότερες και από τις ξερικές περιοχές  

 

 Μήπως κάποιος φορέας διαχείρισης νερού μπορεί να βοηθήσει; 

2) Τρόπος άρδευσης με σταγόνες για οικονομία νερού και αύξηση 

παραγωγής και όχι με πυραύλους. 

 

 Σ’ αυτό η πολιτεία μπορεί να κατευθύνει μέσω των  Σχεδίων Βελτίωσης αντί 

να επιδοτούνται οι μεγάλοι  – δαπανηροί και εισαγόμενοι γεωργικοί ελκυστήρες. 

Να επιδοτείτε ο σταλακτοφόρος σωλήνας  με τα παρελκόμενα μηχανήματα που 

κατασκευάζονται στην Ελλάδα.    

3) Υπάρχουν περιοχές όπου η υφαλμύρωση  έχει προχωρήσει ,σε αυτές  

καλλιεργείτε μόνο βαμβάκι και σιτάρι .Γιατί το σιτάρι δεν έχει ανάγκη 

άρδευσης και το βαμβάκι έχει λίγες απαιτήσεις για νερό. Αν δεν πάρουμε 

όμως μέτρα θα έχουμε μια υποβάθμιση των χωραφιών. 

 

-Μέτρα αγροτοπεριβαλλοντικά όπως τα προγράμματα NATURA που 

εφαρμόζονταν έως τώρα . 

-Μέτρα εγγειοβελτιωτικά (μικροί ταμιευτήρες -εμπλουτισμός των υπόγειων 

νερών),αυτά όμως προϋποθέτουν να προχωρήσουν οι αναδασμοί.   

  

   



    ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 

 Στη χρονιά που πέρασε είχαμε σε πολλές περιοχές έντονες προσβολές από το 

πράσινο σκουλήκι. Παρότι οι Δ/νσεις Αγρ. Οικον.  και Κτηνιατρικής έκαναν καλή 

δουλειά με το δίκτυο παγίδων που τοποθέτησαν , την παρακολούθηση αυτών και 

των χωραφιών για ενημέρωση των παραγωγών μέσω δελτίων τύπου, εμείς δεν 

είμαστε ικανοποιημένοι από το αποτέλεσμα, γιατί ψεκάστηκαν περισσότερα 

χωράφια από όσα έπρεπε (με τις συνέπειες για το περιβάλλον ), όχι την 

κατάλληλη στιγμή και σε λίγες περιπτώσεις με ακατάλληλα φάρμακα. 

 

 Για να βελτιωθούν όλα τα ανωτέρω πιστεύουμε ότι πρέπει να καταλάβουν οι 

παραγωγοί να ελέγχουν τα χωράφια μόνοι τους και σ’ αυτό να βοηθήσουν οι 

Δήμοι μέσω των γεωπόνων που έχουν, τα δελτία τύπου που πηγαίνουν στους 

Δήμους να φτάνουν στα χωριά και στους παραγωγούς. 

 

 Επειδή η Ελλάδα είναι η μόνη βαμβακοπαραγωγός χώρα στην Ε.Ε και λίγο η 

Ισπανία, πολλές εταιρίες φυτοφαρμάκων δεν στηρίζουν τα προϊόντα τους και 

αυτό έχει ως αποτέλεσμα οι βαμβακοπαραγωγοί να έχουν στη διάθεση τους λίγα 

και ακριβά φυτοφάρμακα σε αντίθεση με άλλες βαμβακοπαραγωγικές χώρες 

εκτός Ε.Ε. 

 Αυτό είναι πρόβλημα που πρέπει να δει η Πολιτεία και αφορά όλη την 

Ελλάδα. 

 

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής Πρωτογενούς Τομέα 

ευχαρίστησαν τον κ. Γεώργιο Γκαντή για την ενημέρωση. 

 

 

Θέμα 2
ο
  

Τον λόγο έλαβε ο κ. Γεώργιος Τσακίρης ο οποίος παρουσίασε την Πορεία 

υλοποίησης των Σχεδίων Βελτίωσης (Σ.Β.), σύμφωνα με την υπ’ αριθ. 404/26-11-

2012 εισήγησή του, ως εξής: 

 

«Τα Σχέδια Βελτίωσης των γεωργικών εκμεταλλεύσεων εντάσσονται στο 

Μέτρο 121 «Εκσυγχρονισμός Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων» του Άξονα 1 

«Διατήρηση και Βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του τομέα της γεωργίας, 

της δασοκομίας και του Αγροδιατροφικού τομέα» του Προγράμματος 

Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας 2007−2013 αποσκοπούν στον 

εκσυγχρονισμό των υφιστάμενων και τη δημιουργία νέων εκμεταλλεύσεων 

φυτικής και ζωϊκής παραγωγής. Τα  Σ.Β. αφορούν:  

1. «Νέους Γεωργούς» Φυτικής παραγωγής 

2. «Νέους Γεωργούς» Ζωϊκής παραγωγής 



3. «Λοιπούς Γεωργούς» Φυτικής παραγωγής  

4. «Λοιπούς Γεωργούς» Ζωϊκής παραγωγής  

  

 Συνολικά  σε ολόκληρη τη χώρα υποβλήθηκαν 7.735 αιτήσεις, ύψους 

670. εκατ. Ευρώ. Κατά τα δύο προηγούμενα χρόνια ήταν χαρακτηριστική η 

καθυστέρηση αξιολόγησης από το  Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Τροφίμων, ενώ τον τελευταίο χρόνο  είχαν αξιολογηθεί μόνο 200 περίπου Σ.Β. 

Τελευταία υπήρξε μια σοβαρή προσπάθεια της πολιτικής ηγεσίας του 

Υπουργείου και της Διαχειριστικής Αρχής για την επιτάχυνση της αξιολόγησης 

των επενδυτικών προτάσεων του Μέτρου 1.2.1.  

 Τα Σ.Β που αφορούσαν στους Νέους Γεωργούς Φυτικής και Ζωϊκής 

παραγωγής, καθώς και εκείνα των Λοιπών Γεωργών Ζωϊκής παραγωγής, 

έχουν ανατεθεί από το ΥΠΑΑΤ  σε εξωτερικούς αξιολογητές και ήδη έχουν 

αξιολογηθεί και βρίσκονται στις Γνωμοδοτικές Επιτροπές, ενώ σε ορισμένους 

έχουν αποσταλεί οι αποφάσεις προεγκρίσεων. 

 Από τις 7.735 αιτήσεις που έχουν υποβληθεί μέχρι 23-11-2012, 

σύμφωνα με τα στοιχεία της Ειδικής Γραμματείας Κοινοτικών Πόρων του 

ΥΠΑΑΤ, έχουν ήδη  αξιολογηθεί 5.363  σχέδια βελτίωσης στη γεωργία και την 

κτηνοτροφία (περίπου το 70% των σχεδίων), πραγματοποιήθηκαν 

γνωμοδοτήσεις από τις γνωμοδοτικές επιτροπές του ΥΠΑΑΤ και των 

Αποκεντρωμένων Διοικήσεων για 2.253 σχέδια. Από αυτά προεγκρίθηκαν 

932, συνολικού προϋπολογισμού 179,1 εκατ. Ευρώ και δημόσια δαπάνη 98,1 

εκατ. Ευρώ. Από τα στοιχεία αυτά  διαπιστώνουμε ότι έχει γίνει μια  εργώδης 

προσπάθεια και σημαντική πρόοδος προκειμένου να ανακτηθεί  ο χρόνος που 

χάθηκε  και να επιταχυνθεί η υλοποίηση των επενδυτικών προγραμμάτων του 

ΥΠΑΑΤ. 

 

 Τα Σ.Β. που αφορούν στους Λοιπούς Γεωργούς Φυτικής Παραγωγής 

έχουν αποσταλεί για αξιολόγηση στις Περιφέρειες  και για γνωμοδότηση από 

τις Επιτροπές που έχουν συσταθεί στις Αποκεντρωμένες Διοικήσεις. 

  

 Από την Περιφέρεια Αν. Μακεδονίας-Θράκης έχουν υποβληθεί 

συνολικά 815 Σ.Β, που αφορούσαν και τις τέσσερις προαναφερθείσες 

κατηγορίες και  έχουν  αποσταλεί  από το Υπουργείο για αξιολόγηση οι 

αιτήσεις που αφορούσαν μόνο τα σχέδια βελτίωσης «Λοιπών δικαιούχων», οι 

οποίες ανέρχονται σε 403, και αναλυτικά κατά Περιφερειακή Ενότητα ως εξής: 
  

 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ 

ΕΝΟΤΗΤΑ 

 

ΣΥΝΟΛΙΚΑ 

ΥΠΟΒΛΗΘΕΝΤΑ 

ΣΧΕΔΙΑ  ΣΤΗΝ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑ 

Α.Μ-Θ  

ΣΧΕΔΙΑ 

ΒΕΛΤΙΩΣΗΣ 

-ΝΕΟΙ ΓΕΩΡΓΟΙ  

ΦΥΤΙΚΗΣ-ΖΩΙΚΗΣ 

-ΛΟΙΠΟΙ ΓΕΩΡΓΟΙ 

ΖΩΪΚΗΣ 

 

ΣΧΕΔΙΑ 

ΒΕΛΤΙΩΣΗΣ 

ΛΟΙΠΩΝ 

ΓΕΩΡΓΩΝ 

   

ΑΡΙΘΜΟΣ 

ΑΙΤΗΣΕΩΝ ΠΟΥ 

ΑΞΙΟΛΟΓΗΘΗΚΑΝ 

ΑΠΟ ΤΙΣ ΔΑΟΚ 

 

 

 

ΑΡΙΘΜΟΣ 

ΑΞΙΟΛΟΓΗΤΩΝ 

1 ΔΡΑΜΑΣ 178 106 72 48 7 (5+2) 



2 ΚΑΒΑΛΑΣ 163 78 85 63 4 

3 ΞΑΝΘΗΣ 99 61 38 38 7(4+2+1) 

4 ΡΟΔΟΠΗΣ 147 92 55 48 6 (4+2) 

5 ΕΒΡΟΥ 148 53 95 85 6  (4+2) 

6 ΟΡΕΣΤΙΑΔΑΣ 80 22 58 58 3 

 ΣΥΝΟΛΟ 815 412 403 340 33 

 

    

 Οι αξιολογητές είναι κατά κύριο λόγο υπάλληλοι της Περιφέρειας και 

ορισμένοι υπάλληλοι από την Αποκεντρωμένη Διοίκηση Μακεδονίας-Θράκης. 

 Το συνολικό ποσό του προγράμματος για τους «Λοιπούς Γεωργούς» 

ανέρχεται σε 270.000.000 , και για την Περιφέρεια Αν.Μακεδονίας-Θράκης  σε 

30.000.000 ευρώ. Το ποσό αυτό μπορεί στη συνέχεια να αυξηθεί, ανάλογα με 

την πορεία των αξιολογήσεων, εγκρίσεων και δεσμεύσεων ολοκλήρου του 

προγράμματος.  

 Τα Σ.Β. των Λοιπών Γεωργών Ζωϊκής Παραγωγής ανέρχονται σε 

70, με αιτούμενο ποσό 6.700.000, ενώ έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι έλεγχοι 

από τους ιδιώτες αξιολογητές και έχουν εκδοθεί οι προεγκρίσεις.  

  Για τα  Σ.Β. των Λοιπών Γεωργών Φυτικής Παραγωγής που 

ανέρχονται σε 403  και θα διατεθεί το υπόλοιπο ποσό των 23.300.000 ευρώ, 

έχουν ολοκληρωθεί από τους αξιολογητές οι διοικητικοί έλεγχοι και η 

ηλεκτρονική αξιολόγηση, πριν από την οριστικοποίησή τους, σε όλες τις 

Περιφερειακές Ενότητες και βρίσκονται ήδη στη Γνωμοδοτική Επιτροπή, ενώ 

έχει ήδη ξεκινήσει και η εξέταση των σχεδίων απ’ αυτήν. Ο ρυθμός εξέτασης, 

σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις του Προέδρου της Επιτροπής, είναι περίπου 

15 σχέδια την ημέρα. Με τα στοιχεία αυτά η εκτίμησή μας είναι ότι μέχρι το 

τέλος  Ιανουαρίου του 2013 θα έχουν εξετασθεί από τη Γνωμοδοτική 

Επιτροπή  όλα τα σχέδια και θα εκδοθούν οι προεγκρίσεις. 

 Όσον αφορά τη χρηματοδότηση των σχεδίων, το ηλεκτρονικό σύστημα 

του Υπουργείου για την παρακολούθηση των πληρωμών δεν υπάρχει ακόμη, 

λόγω του ότι ο συμβατικός χρόνος παράδοσης του συστήματος από την 

ανάδοχη επιχείρηση είναι ο Ιανουάριος του έτους 2013, που σημαίνει ότι, αν 

όλα γίνουν σωστά και γρήγορα, δεν μπορεί να ξεκινήσουν καμιάς μορφής 

εκταμιεύσεις μέχρι τον Ιανουάριο του 2013.» 



 
Ο κ. Θεόδωρος Μαρκόπουλος δήλωσε ότι η εισήγηση που 

παρουσιάσθηκε απηχεί μόνο την μισή αλήθεια και αποκρύπτει την υπόλοιπη. 

Διότι τα δύο (2) και πλέον χρόνια που έχουν περάσει από τότε που οι γεωργοί 
υπέβαλαν τα Σχέδια Βελτίωσης, τα καθιστούν ανεπίκαιρα και μη 
εναρμονισμένα τόσο με την σημερινή υφιστάμενη κατάσταση, όσο και με την 

στοχοθεσία των γεωργικών εκμεταλλεύσεων. Επιπλέον η Περιφέρεια 
Ανατολικής Μακεδονίας – Θράκης έχει καταστεί σε έναν σημαντικό βαθμό 
συνυπεύθυνη στην κατάσταση δυσμενή αυτή κατάσταση γιατί όταν εμείς ως 

παράταξη (Περιφερειακή  Αναγέννηση) εισάγαμε εδώ και σχεδόν ένα έτος 
 πρόταση με 10 σημεία σχετικά με τα Σχέδια Βελτίωσης, στα οποία η διοίκηση 
της Περιφέρειας θα έπρεπε να παρέμβει, τότε η παράταξη της πλειοψηφίας 

καταψήφισε το θέμα στην Επιτροπή Πρωτογενούς Τομέα, δεν εισήγαγε ποτέ το 
θέμα των Σχεδίων Βελτίωσης στο Περιφερειακό Συμβούλιο και γενικότερα δεν 
προχώρησε σε καμία ουσιαστική και στοχευμένη παρέμβαση. Οπότε μικρή 

πρακτική αξία  έχει για τους γεωργούς - δικαιούχους των Σχεδίων Βελτίωσης 
της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, η σημερινή συζήτηση. 

 

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής Πρωτογενούς Τομέα 

ευχαρίστησαν το κ. Γεώργιο Τσακίρη για την ενημέρωση. 
 

Κατόπιν, τον λόγο έλαβε ο κ. Ευάγγελος Σταμπόλογλου ο οποίος ενημέρωσε της 

Επιτροπή σχετικά με τους αναδασμούς στην Περιφέρεια Α. Μ. Θ. ως ακολούθως: 

 

 
1. ΠΕΡΙ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ ΓΕΝΙΚΑ  

Ο ορισμός, με βάση τον Ν. 674/1977 του Αναδασμού είναι «η διαμόρφωση, η 

διάταξη και συγκέντρωση της εγγείου ιδιοκτησίας φυσικών ή νομικών προσώπων εις 

ελάσσονα τον αριθμό και μείζονα εις έκταση αγροτεμάχια ή τουλάχιστον αγροτεμάχια 

των οποίων το σχήμα, η θέση και η διάταξη των ορίων επιτρέπουν την καλύτερη 

παραγωγική αυτής αξιοποίηση και εκμετάλλευση» 

Στα οφέλη του Αναδασμού περιλαμβάνονται: 

 η συγκέντρωση της κατακερματισμένης αγροτικής γης σε ένα αγροτεμάχιο 

κανονικού σχήματος το οποίο με την παράλληλη κατασκευή έργων παραδίδεται στον 

ιδιοκτήτη προς καλλιέργεια,  

η καλύτερη χρήση των μηχανημάτων και των σύγχρονων γενικά τεχνολογιών 

καλλιέργειας και κατ’ επέκταση η μείωση του κόστους παραγωγής,  

η ευκολία στην αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, η σημαντική μείωση του 

χρόνου εργασίας,  

η εκκαθάριση των πολύπλοκων δικαιωμάτων των κτηματιών, κυρίως σε 

ιδιοκτησίες που προέρχονται από αγροτική αποκατάσταση και η έκδοση παγίων 

τίτλων κυριότητας. 
 

2. ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 

Το μέσο μέγεθος της ιδιοκτησίας στην Περιφέρεια είναι περίπου 40-45 

στρέμματα, η οποία είναι τεμαχισμένη σε 5-6 τεμάχια κατά μέσο όρο, σε κάποια δε 

αγροκτήματα ο πολυτεμαχισμός είναι κατά πολύ μεγαλύτερος.  

 

Μέχρι τώρα έχουν γίνει ανά Π. Ε. αναδασμοί: 



ΠΕΡΙΦ. ΕΝΟΤΗΤΑ ΑΡΙΘΜΟΣ ΑΓΡΟΚ. ΕΚΤΑΣΗ (ΣΤΡΕΜ.) 

ΕΒΡΟΥ (ΟΡΕΣΤΙΑΔΑ) 48 365.752 

ΕΒΡΟΥ (ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥΠΟΛΗ) 27 198.412 

ΡΟΔΟΠΗΣ 34 266.092 

ΞΑΝΘΗΣ 38 276.441 

ΚΑΒΑΛΑΣ 49 297.562 

ΔΡΑΜΑΣ 44 309.163 

ΣΥΝΟΛΟ 240 1.713.422 

 

Η γεωργική γή στην Π.Α.Μ.Θ. ανέρχεται σε 5.018.000 στρ. (Διαχειριστική 

αρχή - Η ΤΑΥΤΟΤΗΤΑ ΤΗΣ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ ΑΝΑΤΟΛΙΚΗΣ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ – ΘΡΑΚΗΣ) 

Επομένως κάλυψη με αναδασμούς έχουμε στο 34,14% της Γεωργικής Γης 

της Περιφέρειας. 

 

3. ΑΝΑΔΑΣΜΟΙ ΚΑΙ 3ο ΚΠΣ 

Κατά την 3η προγραμματική περίοδο 2000-2006 εντάχθηκαν και 

χρηματοδοτήθηκαν 28 έργα με συνολικές απορροφήσεις 30.310.234 €. Τα ενταγμένα 

έργα φαίνονται στον συνημμένο πίνακα.  
 

Α/Α ΝΟΜΟΣ ΕΡΓΟ ΠΟΣΟ ΣΥΝΟΛΟ ΠΕ

1 ΔΡΑΜΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ (ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΟΔΟΠΟΙΪΑ - ΣΤΡΑΓΓΙΣΤΙΚΑ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΟΣ ΑΝΘΟΧΩΡΙΟΥ) 308,311.00

2 ΔΡΑΜΑ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ (ΕΚΡΙΖΩΣΕΙΣ - ΙΣΟΠΕΔΩΣΕΙΣ - ΤΕΧΝΙΚΑ - ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΟΔΟΠΟΙΪΑ) ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΟΕΒ ΒΟΪΡΑΝΗΣ926,976.00

3 ΔΡΑΜΑ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ (ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΟΔΟΠΟΙΙΑ - ΣΤΡΑΓΓΙΣΤΙΚΑ - ΤΕΧΝΙΚΑ ΑΡΔΕΥΤΙΚΟΥ ΛΕΥΚΟΓΕΙΩΝ - Κ. ΝΕΥΡΟΚΟΠΙΟΥ)628,877.00

4 ΔΡΑΜΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ (ΑΓΡΟΤΙΚΗ ΟΔΟΠΟΙΙΑ) ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΟΣ Δ.Δ. 582,234.00

5 ΔΡΑΜΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΟΣ ΚΟΥΔΟΥΝΙΩΝ Ν. ΔΡΑΜΑΣ 1,250,658.00 3,697,056.00

6 ΔΡΑΜΑ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ (ΕΚΡΙΖΩΣΕΙΣ - ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΤΕΧΝΙΚΩΝ) ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΟΣ Δ.Δ. ΠΟΤΑΜΩΝ 321,413.00

7 ΕΒΡΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΔΟΞΑΣ - ΧΕΛΙΔΟΝΑΣ N.ΕΒΡΟΥ 1,763,879.00

8 ΕΒΡΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ-Ν ΕΒΡΟΥ 2,440,540.00

9 ΕΒΡΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ - ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΣΟΥΦΛΙΟΥ 1,093,863.00

10 ΕΒΡΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΧΙΟΝΑΔΩΝ ΕΛΑΦΟΧΩΡΙΟΥ Ν. ΕΒΡΟΥ 1,136,825.00

11 ΕΒΡΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΛΥΡΑΣ 443,525.00

12 ΕΒΡΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΘΥΜΑΡΙΑΣ 919,651.00 8,119,696.00

13 ΚΑΒΑΛΑ

ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ Ν. ΚΑΒΑΛΑΣ (ΑΜΙΣΙΑΝΑ, ΚΟΚΚΙΝΟΧΩΜΑ, ΖΥΓΟΣ, 

ΑΜΥΓΔΑΛΕΩΝΑΣ,Π. ΚΑΒΑΛΑ, ΞΕΡΙΑΣ - ΛΙΘΟΧΩΡΙ, ΑΝΤΙΦΙΛΙΠΠΟΙ, ΛΙΜΕΝΑΣ, ΡΑΧΩΝΙ, ΣΩΤΗΡΟΣ, ΚΑΛΛΙΡΑΧΗ, 2,727,202.00

14 ΚΑΒΑΛΑ

ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ Ν. ΚΑΒΑΛΑΣ (ΠΑΛΑΙΟΧΩΡΙ - ΝΙΚΗΣΙΑΝΗ - ΓΕΩΡΓΙΑΝΗ - 

ΔΩΜΑΤΙΑ - ΦΙΛΙΠΠΟΙ - ΚΡΥΟΝΕΡΙ). 2,268,639.00

15 ΚΑΒΑΛΑ ΒΕΛΤΙΩΣΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΩΝ ΕΡΓΩΝ ΣΕ ΠΑΛΙΟΥΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥΣ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΩΝ ΘΑΣΟΥ 988,338.00 5,984,179.00

16 ΞΑΝΘΗ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΜΑΓΓΑΝΩΝ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ 762,197.00

17 ΞΑΝΘΗ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΠΟΛΥΣΙΤΟΥ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ 1,071,032.00

18 ΞΑΝΘΗ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΑΒΑΤΟΥ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ 1,544,080.00

19 ΞΑΝΘΗ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΓΕΝΙΣΕΑΣ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ 2,331,409.00

20 ΞΑΝΘΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΛΑΜΠΡΙΝΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΠΕΤΡΟΧΩΡΙΟΥ 203,492.00

21 ΞΑΝΘΗ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΩΝ ΕΡΓΩΝ ΑΒΑΤΟΥ ΝΟΜΟΥ ΞΑΝΘΗΣ 327,704.00

22 ΞΑΝΘΗ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΩΝ ΕΡΓΩΝ ΜΑΓΓΑΝΩΝ ΝΟΜΟΥ ΞΑΝΘΗΣ 492,814.00 6,732,728.00

23 ΡΟΔΟΠΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΜΙΚΡΑ ΕΡΓΑ ΣΕ ΑΝΑΔΙΑΝΕΜΟΜΕΝΕΣ ΕΚΤΑΣΕΙΣ 670,400.00

24 ΡΟΔΟΠΗ ΑΝΑΔΑΣΜΟΙ ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΦΡΑΓΜΑΤΟΣ ΙΑΣΙΟΥ - ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ 386,279.00

25 ΡΟΔΟΠΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ ΑΓΡΟΚΤ. ΣΩΣΤΗ - ΜΕΛΕΤΗΣ - ΜΕΣΣΟΥΝΗΣ - ΜΙΣΧΟΥ - ΑΣΩΜΑΤΩΝ - ΥΦΑΝΤΩΝ - ΚΟΜΟΤΗΝΗΣ1,412,458.00

26 ΡΟΔΟΠΗ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΑ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ ΛΕΚΑΝΗΣ ΑΣΠΡΟΠΟΤΑΜΟΥ (ΥΠΟΛΟΙΠΑ) 1,658,041.00

27 ΡΟΔΟΠΗ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ ΙΑΣΙΟΥ Β' ΦΑΣΗ 226,229.00

28 ΡΟΔΟΠΗ ΤΕΧΝΙΚΑ ΚΑΙ ΑΓΡΟΤΙΚΑ ΟΔΙΚΑ ΕΡΓΑ ΣΤΟ ΔΥΤΙΚΟ ΤΜΗΜΑ ΤΟΥ Ν.ΡΟΔΟΠΗΣ 1,423,168.00 5,776,575.00

ΣΥΝΟΛΟ ΠΑΜΘ 30,310,234



 

Σημειωτέον ότι το κάθε έργο αποτελούνταν από περισσότερα υποέργα και 

επομένως ο  συνολικός αριθμός των χρηματοδοτηθέντων υποέργων και μελετών, 

είναι πολύ μεγαλύτερος. 

Η χρηματοδότηση αφορούσε παράλληλα έργα, μελέτες αναδασμών και 

αποζημιώσεις   καλλιεργειών, ηρτημένης εσοδείας και πληρωμής ενοικίου. 

 Όσον αφορά τις μελέτες αναδασμού, ταυτόχρονα με την έναρξη του 3ου ΚΠΣ, 

μεταβιβάστηκε η αρμοδιότητα της ανάθεσης εργασιών αναδασμού στον Ιδιωτικό 

Τομέα  στο Νομάρχη, με τον ν. 2945/8-10-2001 (ΦΕΚ 223/2001 Τεύχος Α) «Εθνικό 

σύστημα προστασίας της αγροτικής δραστηριότητας κλπ», άρθρο 30.  

 Μετά την μεταβίβαση της αρμοδιότητας, οι υπηρεσίες των Νομαρχιακών 

αυτοδιοικήσεων της  ΠΑΜΘ ανέθεσαν σε ιδιωτικά γραφεία τις παρακάτω είκοσι τρείς 

(23) μελέτες Αναδασμών (ΠΗΓΗ ΤΕΕ): 

1 Δράμα 
Μελέτη εκούσιου αναδασμού του αγροκτήματος Κουδουνίων του Ν.Δ. 
Δράμας 

2 Δράμα 
Μελέτη αναγκαστικού αναδασμού του αγροκτήματος Δ.Δ. Ποταμών του 
Δήμου Νευροκοπίου του Ν.Δ. Δράμας 

3 Καβάλα μελέτη αναδασμού του αγροκτήματος Kρυονερίου 

4 Καβάλα εκπόνηση της μελέτης αναδασμού του αγροκτήματος Φιλίππων 

5 Καβάλα αναθέτει μελέτη αναδασμού του αγροκτήματος Kοκκινοχώματος 

6 Καβάλα αναθέτει τη μελέτη αναδασμού του αγροκτήματος Aμισιανών 

7 Καβάλα μελέτη αναδασμού του αγροκτήματος Nικήσιανης - Γεωργιανής 

8 Καβάλα μελέτη αναδασμού του αγροκτήματος Zυγού 

9 Καβάλα «Εκούσιος Αναδασμός Αγροκτήματος Σωτήρος Νήσου Θάσου» 

10 Καβάλα Εκούσιος Αναδασμός Αγροκτήματος Λιμένας Νήσου Θάσου" 

11 Καβάλα Εκούσιος Αναδασμός Αγροκτήματος Ραχώνι Νήσου Θάσου» 

12 Καβάλα Εκούσιος Αναδασμός Αγροκτήματος Μαριές Νήσου Θάσου» 

13 Ξάνθης  "Εκούσιος Αναδασμός Γενησέας"  

14 Ξάνθης  "Εκούσιος Αναδασμός Αβάτου" 

15 Ξάνθης  Εκούσιος Αναδασμός Μαγγάνων" 

16 Ξάνθης  "Εκούσιος Αναδασμός Πολυσίτου"  

17 Ροδόπης Αναδασμός αγροκτήματος "ΙΑΣΙO" Ν.Δ. Ροδόπης (6.000 στρέμματα περίπου) 

18 Ροδόπης 
Αναδασμός αγροκτήματος "Έβρενος (Ύψωμα)" Ν.Δ. Ροδόπης (4.000 
στρέμματα περίπου) 

19 Ροδόπης Αναδασμός αγροκτήματος ΚΙΖΑΡΙ" Ν.Δ. Ροδόπης (1.500 στρέμματα περίπου) 

20 Ροδόπης Αναδασμός αγροκτήματος "ΕΒΡΕΝOΣ" (ΚΑΜΠOΣ)" 

21 Ροδόπης Αναδασμός αγροκτήματος Λύκειο Ν.Δ. Ροδόπης (11.300 στρέμ. περίπου) 

22 Ροδόπης 
Αναδασμός αγροκτήματος ΑΡΡΙΑΝΑ» Ν.Δ. Ροδόπης (10.000 στρέμματα 
περίπου) 

23 Ροδόπης Αναδασμός αγροκτήματος «ΗΠΙO» Ν.Δ. Ροδόπης (3.500 στρέμματα περίπου) 

 
 

4. ΑΝΑΔΑΣΜΟΙ ΚΑΙ ΠΑΑ «ΜΠΑΛΤΑΤΖΗΣ» 

Από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης Ελλάδας 2007-2013 οι αναδασμοί 

χρηματοδοτούνται από το υπομέτρο 5.3.1.2.5. «Βελτίωση και ανάπτυξη της 



υποδομής που σχετίζεται με την ανάπτυξη και προσαρμογή της γεωργίας 

και της δασοκομίας» και συγκεκριμένα: 

1. Οι υποχρεωτικοί από την Δράση 1.  «Εγγειοβελτιωτικά έργα» που 

προβλέπει στο ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ της: για την «Πραγματοποίηση 

εργασιών αναδασμού (αφορά σε υποχρεωτικούς αναδασμούς και είναι 

μέρος του προϋπολογισμού του εκάστοτε εγγειοβελτιωτικού έργου ενώ 

αποτελεί αναγκαία προϋπόθεση για την ολοκλήρωση του έργου)»  

2. Οι εκούσιοι από την Δράση 2. «Έργα αναδασμών» που προβλέπει  

στο ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ της: για «Εκούσιους αναδασμούς  (μελέτη 

περιβαλλοντικών επιπτώσεων, μελέτη αναδασμού, μελέτη – κατασκευή 

παράλληλων έργων αναδασμού)  και για Παράλληλα έργα σε περιοχές 

περατωθέντων αναδασμών (μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων των 

παράλληλων έργων, μελέτη των παράλληλων έργων με την κατασκευή 

των συνοδών αποστραγγιστικών έργων και του απαραίτητου αγροτικού 

δικτύου). »  

Ο αρχικός προυπολογισμός των δύο δράσεων ήταν: 

Δράση Αριθμός στηριζομένων πράξεων Προϋπολογισμός 

1 63 451.975.542 € 

2 50 120.000.000 € 

 

Ο Σημερινός προυπολογισμός είναι: 

Δράση Αριθμός στηριζομένων πράξεων Προϋπολογισμός 

1 71 471.719.940 € 

2 15 34.918.870 € 

 

Από τα παραπάνω φαίνεται η μεγάλη μείωση του προϋπολογισμού που 

διατίθεται για Αναδασμούς από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης Ελλάδας, που 

ουσιαστικά καθιστά ανέφικτη την τήρηση των προγραμμάτων Αναδασμών. 

Εύκολα δε διαπιστώνεται ότι ο προϋπολογισμός του προγράμματος για όλη 

την Ελλάδα ανέρχεται στο ύψος  των απορροφηθέντων ποσών του Γ’ ΚΠΣ, της 

περιφέρειας μας, και ενώ στην ΠΑΜΘ στο 3ο ΚΠΣ Υποποιήθηκαν 28 πράξεις, οι 

προβλεπόμενες στο ΠΑΑ 2007-2013 ανέρχονται σε 15. 

Ουσιαστικά έχει πλήρως εγκαταλειφτεί το αναπτυξιακό εργαλείο του 

Αναδασμού. 

 

 Υποβληθείσες προτάσεις:  

Με το με αριθ. 67506/24-6-2011 έγγραφο της Δ/νσης Τοπογραφικής 

ζητήθηκε να επικαιροποιηθούν και να υποβληθούν νέες προτάσεις για Αναδασμούς. O 

συνολικός προϋπολογισμός για όλη την Ελλάδα ήταν 17.427.906,80 €. 

Σε συνέχεια του παραπάνω υπεβλήθησαν οι παρακάτω προτάσεις 

Αναδασμών: 



Α/Α ΚΩΔ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑ ΕΚΤΑΣΗ (στρ.) ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ ΠΑΡΑΛΛΗΛΑ ΕΡΓΑ ΦΟΡΕΑΣ ΠΡΟΤΑΣΗΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ

1 ΔΡ ΚΟΥΔΟΥΝΙΑ 8,500 2,600,000 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΑΛΑΙΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ

2 ΔΡ ΔΟΞΑΤΟ 18,000 620,000 ΤΜ. ΤΟΠΟΓΡ. ΜΕΛΕΤΗ

3 ΔΡ ΜΑΥΡΟΛΕΥΚΗ 8,400 205,000 ΤΜ. ΤΟΠΟΓΡ. ΜΕΛΕΤΗ

1 ΚΑ ΠΑΛΙΟΙ ΑΝΑΔΑΣΜΟΙ 16,000 2,900,000 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΑΛΑΙΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ

1 ΞΑ ΓΕΝΙΣΕΑ Β' ΦΑΣΗ 29,500 3,750,000 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΑΛΑΙΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ

2 ΞΑ ΑΥΞΕΝΤΙΟ 5,300 2,200,000 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΑΛΑΙΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ

3 ΞΑ ΑΛΚΥΩΝΗ 4,200 1,100,000 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΑΛΑΙΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΟΣ

1 ΕΒ ΠΕΠΛΟΣ 14,000 2,270,000 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΕΚΤΕΛΕΙΤΑΙ

2 ΕΒ ΜΑΝΔΡΑ 2,000 1,012,941 Δ. ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΕΚΤΕΛΕΙΤΑΙ

1 ΞΑ ΕΡΑΣΜΙΟ 30,000 568,666 ΤΜ. ΤΟΠΟΓΡ. ΜΕΛΕΤΗ

2 ΞΑ ΚΟΥΤΣΟ 11,000 426,046 ΤΜ. ΤΟΠΟΓΡ. ΜΕΛΕΤΗ

1 ΡΟ ΓΡΑΤΙΝΗ 10,000 442,000 Δ/ΝΣΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΓΗΣ ΜΕΛΕΤΗ

2 ΡΟ ΑΝΘΟΧΩΡΙΟΥ 7,500 365,000 Δ/ΝΣΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΓΗΣ ΜΕΛΕΤΗ

3 ΡΟ ΘΡΥΛΛΟΡΙΟΥ 9,000 405,000 Δ/ΝΣΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΓΗΣ ΜΕΛΕΤΗ

ΣΥΝΟΛΟ: 173,400 3,031,712 15,832,941

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: 18,864,653

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΞΑΝΘΗΣ

ΠΙΝΑΚΑΣ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ ΤΗΣ Π.Α.Μ.Θ. ΠΟΥ ΠΡΟΤΕΙΝΟΝΤΑΙ ΓΙΑ ΕΝΤΑΞΗ ΣΤΟ ΠΑΑ-Μέτρο 125
Α
2

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΔΡΑΜΑΣ

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΚΑΒΑΛΑΣ

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΞΑΝΘΗΣ

ΠΑΛΙΕΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΡΟΔΟΠΗΣ

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΗ ΕΝΟΤΗΤΑ ΕΒΡΟΥ

ΝΕΕΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ

 Από τις παραπάνω υποβληθείσες προτάσεις Αναδασμών, στα πλαίσια του 

προϋπολογισμού, θα χρηματοδοτηθούν οι Αναδασμοί: 

Των ΚΟΥΔΟΥΝΙΩΝ της ΠΕ ΔΡΑΜΑΣ,   

Της ΓΕΝΙΣΕΑΣ της ΠΕ ΞΑΝΘΗΣ και μετά από πολύ κόπο 

Του ΠΕΠΛΟΥ της ΠΕ ΕΒΡΟΥ 
 

5. ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΝΕΩΝ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ 

Με τις διατάξεις των άρθρων 30 και 32 του Ν. 4061/2012 (ΦΕΚ.66/τ.Α΄/22-3-

2012), μεταβιβάσθηκε στον Περιφερειάρχη η αρμοδιότητα της κατάρτισης του 

Ετήσιου Προγράμματος Αναδασμών. 

Με την με αριθ. 03/03/249/15-5-2012 Απόφαση, ο Περιφερειάρχης ενέκρινε 

το παρακάτω πρόγραμμα Αναδασμών: 

 

ΠΙΝΑΚΑΣ I 

ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΟΙ ΑΝΑΔΑΣΜΟΙ 

Α/Α 
Περ. Ενότητα / 

Αγρόκτημα 
ΕΙΔΟΣ 

Για 

παράδοση 

Για 

συνέχιση 

Νέες 

Εργασίες 

 

1. 

 

 

1. 

2. 

3. 

Π.Ε. Δράμας 

Χρυσοκέφαλο 

 

Π.Ε. Ροδόπης 

Ανθοχώρι 

Γρατινή (Τμήμα) 

Καλλιθέα 

 

Παραμεθόριες 

 

 

-//- 

-//- 

-//- 

 

3.850 

 

 

- 

- 

- 

 

- 

 

 

7.000 

10.000 

15.000 

 

- 

 

 

- 

- 

- 



4. 

5. 

6. 

7. 

 

 

 

 

1. 

2. 

3. 

Θρυλλόριο 

Μεγάλο Κρανοβούνι 

Μικρό Κρανοβούνι 

Μεσσούνη (Λοφώδες) 

 

Π.Ε. Έβρου 

Δ/νση Αγρ.Οικ. & 

Κτην. Ορεστιάδας 

Κυπρίνος 

Γαλήνη 

Χανδράς 

-//- 

-//- 

-//- 

-//- 

 

 

 

 

-//- 

-//- 

-//- 

- 

- 

- 

- 

 

 

 

 

- 

- 

- 

- 

8.600 

5.600 

4.500 

 

 

 

 

10.000 

6.900 

- 

10.500 

- 

- 

- 

 

 

 

 

- 

- 

15.000 

ΣΥΝΟΛΟ 3.850 67.600 25.500 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΙI 

ΕΚΟΥΣΙΟΙ ΑΝΑΔΑΣΜΟΙ 

Α/Α Περ. Ενότητα/Αγρόκτημα 

Για 

παράδοσ

η 

Για συνέχιση Νέες Εργασίες 

 

1. 

2. 

3. 

4. 

 

 

1. 

2. 

3. 

 

 

 

1. 

2. 

Π.Ε. Δράμας 

Μικρόκαμπος 

Δοξάτο 

Μαυρολεύκη 

Καλλιθέα 

 

Π.Ε. Ξάνθης 

Κουτσό 

Εράσμιο 

Σούνιο 

 

Π.Ε. Έβρου 

Δ/νση Αγρ.Οικ. & Κτην. 

Αλεξ/λης 

Πέπλος 

Μάνδρα 

 

- 

- 

- 

- 

 

 

- 

- 

- 

 

 

 

14.000 

- 

 

4.300 

18.000 

8.400 

6.300 

 

 

11.000 

25.900 

10.400 

 

 

 

- 

2.000 

 

- 

- 

- 

- 

 

 

- 

- 

- 

 

 

 

- 

- 

Ήδη έχουν υποβληθεί αιτήματα για την ένταξη στο πρόγραμμα αναδασμών 

των αγροκτημάτων Τυχερού έκτασης 4.500 στρ. και Ορμενίου. 

 

   
6. ΑΠΟΛΟΓΙΣΜΟΣ ΠΟΡΕΙΑΣ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΑΝΑΔΑΣΜΩΝ 

Α/Α 
Περ. Ενότητα / 

Αγρόκτημα 
 

 

1. 

 

2. 

Π.Ε. Δράμας 

Χρυσοκέφαλο 

 

Δοξάτο 

 

Ο Αναδασμός διενεργείται από την υπηρεσία, 

προγραμματίζεται η κλήρωση και άρα ολοκληρώνεται.  

Θα γίνει με ιδιωτικά συνεργεία, συντάσσονται τα τεύχη 



 

 

 

 

1. 

2. 

 

 

 

 

 

 

 

1. 

2. 

3. 

4. 

 

 

 

 

1. 

 

 

 

Π.Ε. Ξάνθης 

Κουτσό 

Εράσμιο 

 

 

 

 

 

 

Π.Ε. Ροδόπης 

Ανθοχώρι 

Γρατινή (Τμήμα) 

Καλλιθέα 

Θρυλλόριο 

 

 

 

Π.Ε. Έβρου 

Πέπλος 

 

διαγωνισμού 

 

 

 

Θα γίνουν με Ιδιωτικά συνεργεία, έχουν ενταχθεί έργα με 

τίτλους:  «Εκούσιος Αναδασμός αγροκτήματος 

Κουτσού Ν. Ξάνθης» και  «Εκούσιος Αναδασμός  

αγροκτήματος Ν.Ερασμίου, Π.Ερασμίου και 

Ζηλωτής Ν.Ξάνθης με προϋπολογισμούς αντίστοιχα 

346.299 € και 481.299,65 € χωρίς ΦΠΑ, οι προσφορές 

κατατέθηκαν στις 6-11-2012, και γίνεται η αξιολόγηση . 

 

 

Εχει ενταχθεί έργο στους  ΚΑΠ, η πρώτη Φάση, με τίτλο 

«ΜΕΛΕΤΗ ΑΝΑΔΑΣΜΟΥ ΑΓΡΟΚΤΗΜΑΤΩΝ 

ΓΡΑΤΙΝΗΣ-ΘΡΥΛΟΡΙΟΥ-ΑΝΘΟΧΩΡΙΟΥ- 

ΚΑΛΛΙΘΕΑΣ» Προϋπολογισμού 130.000 € χωρίς ΦΠΑ  

και στις 20 Νοεμβρίου κατατέθηκαν οι προσφορές. 

 

 

 

Διενεργήθηκε από την υπηρεσία, έχουν παραδοθεί και 

έχουν εγκατασταθεί οι κάτοικοι στα νέα τους τεμάχια. 

Απομένει η ένταξη των παραλλήλων έργων. 

Επίσης για την κάλυψη των δαπανών των αναδασμών που εκτελούνται 
από την Υπηρεσία εντάχθηκε έργο με τίτλο: Δαπάνες εκτέλεσης εργασιών Αναδασμού 
της ΠΑΜΘ με προϋπολογισμό 40.000 €.  

 
7. ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ - ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ 

 Η Έλλειψη προσωπικού: Υπάρχει μεγάλη έλλειψη προσωπικού και 

υποστελέχωση και της Δ/νσης Πολιτικής  Γής και των τμημάτων Τοπογραφίας 

Εποικισμού και Αναδασμού των Π.Ε.  Χαρακτηριστικά η Δ/νση Πολιτικής Γής, για να 

ασκήσει την αρμοδιότητα της, της ανάθεσης κάθε είδους εργασιών και μελετών 

αναδασμού και διανομών εκτάσεων ή επί μέρους φάσεων αυτών σε ιδιωτικά, τεχνικά 

ή άλλα μελετητικά γραφεία ή εταιρείες ή φορείς σύμφωνα με τις ισχύουσες διατάξεις 

περί μελετών, στελεχώθηκε με παράλληλα καθήκοντα με δύο Τοπογράφους 

Μηχανικούς από την ΠΕ Ξάνθης και ένα Τοπογράφο από την ΠΕ Ροδόπης. 

 Η Έλλειψη πιστώσεων Οι διατιθέμενες πιστώσεις από το 

πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης του ΕΣΠΑ είναι πολύ λίγες, και θα πρέπει να 

αυξηθούν. Οι υπηρεσίες της Π.Α.Μ.Θ. έχουν μεγάλη εμπειρία στην εκτέλεση 

αναδασμών, στην ανάθεση μελετών αναδασμού, στην μελέτη  των παραλλήλων 

έργων και στην κατασκευή των παραλλήλων έργων. Εύκολα δε οι υπηρεσίες μπορούν 

να ωριμάζουν έργα και να πραγματοποιούν μεγάλες απορροφήσεις, όπως το 

απέδειξαν στο 3ο ΚΠΣ.  



Με δεδομένο ότι και στους διαγωνισμούς για ανάθεση μελετών, 

επιτυγχάνονται μεγάλες εκπτώσεις, η χρηματοδότηση από τους Εθνικούς πόρους της 

Περιφέρειας, η οποία είναι ελάχιστη, μπορεί να καλύψει μόνο την εκτέλεση 

αναδασμών με ανάθεση σε ιδιωτικά συνεργεία και όχι την κατασκευή παραλλήλων 

έργων. 

Παλαιότερα οι δαπάνες εκτέλεσης αναδασμών από τις υπηρεσίες (Πρόσληψη 

προσωπικού με συμβάσεις ορισμένου χρόνου, μικροδαπάνες συνεργείων κλπ), 

καλύπτονταν από τις Δημόσιες Επενδύσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και 

Τροφίμων και συγκεκριμένα από την ΣΑΕ 082 έργο  «Αναδασμός» με κωδικό έργου 

1960ΣΕ08200000, τα τελευταία χρόνια και οι πιστώσεις αυτές έχουν μηδενισθεί.  

Προτείνουμε να εξετασθεί η δυνατότητα χρηματοδότησης και μελετών 

αναδασμών από το παραπάνω έργο. Επίσης τμήμα από τα έσοδα που προκύπτουν για 

το Δημόσιο από τις παραχωρήσεις του Ν. 4061/2012, να διατεθούν για κάλυψη των 

δαπανών.    

  

 Η μη χρηματοδότηση των υποχρεωτικών αναδασμών λόγω 

παραμεθορίων από το ΠΑΑ 2007-2013.   Η χρηματοδότηση έτσι όπως είναι 

διαρθρωμένο το πρόγραμμα, καλύπτει, τους εκούσιους και τους υποχρεωτικούς λόγω 

εγγειοβελτιωτικών έργων αναδασμούς, ενώ δεν καλύπτονται οι Υποχρεωτικοί 

Αναδασμοί λόγω παραμεθορίων που αποτελούν και το σύνολο των Υποχρεωτικών 

Αναδασμών της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας Θράκης.  

Η ένταξη των υποχρεωτικών Αναδασμών λόγω παραμεθορίων στο 

πρόγραμμα, ζητήθηκε με το με αριθ. 03/03/721/18-10-2012 έγγραφο μας. 

 Τα προβλήματα ένταξης των αναδασμών στο πρόγραμμα.  Οι 

αναδασμοί διαχειρίζονται από Ειδική Υπηρεσία Διαχείρισης Π.Α.Α. 2007-2013, ο δε 

έλεγχος της ωριμότητας της πράξης γίνεται από την Δ/νση Τοπογραφικής του 

Υπ.Α.Α.Τ. Μετά τις συνταξιοδοτήσεις δεν υπάρχουν στις παραπάνω υπηρεσίες 

υπάλληλοι με εμπειρία σε Αναδασμό, και δημιουργούνται έτσι προβλήματα 

(Αναδασμός Πέπλου). Προτείνεται η έλεγχος της ωριμότητας της πράξης για την 

Περιφέρεια μας, να γίνεται από την Δ/νση Πολιτικής Γης, η δε διαχείριση του μέτρου 

των Αναδασμών, να περάσει στην Διαχειριστική Αρχή της Π.Α.Μ.Θ.  

 

 Προβλήματα της διαδικασίας του Αναδασμού.   

1. Νομοθετικό πλαίσιο ποιο ευέλικτο, με σύντμηση των προθεσμιών που 

απαιτούνται για την ολοκλήρωση των φάσεων του Αναδασμού 

2. Πρόβλεψη  λήψης μέτρων κατά της επανάληψης των κατατμήσεων των 

αναδιανεμηθεισών ιδιοκτησιών. 



3. Δημιουργία δευτεροβάθμιας τριμελούς επιτροπής εξέτασης ενστάσεων σε 

τυχόν εμμονή των δικαιούχων σε αιτήματα τους, ώστε να αυξηθεί το 

αίσθημα δικαίου. 

4. Αύξηση της μέσης ιδιοκτησίας των κτηματιών με την καθιέρωση 

κατάλληλων θεσμικών μέτρων. Παραχώρηση κοινόχρηστων εκτάσεων 

με χαμηλό τίμημα, σε αγροκτήματα που γίνεται Αναδασμός στους 

συμμετέχοντες στον Αναδασμό. 

5. Αξιοποίηση της αγροτικής γης. Με τον νόμο 2637/1998 ιδρύθηκε η 

Εταιρεία Αξιοποίησης Αγροτικής Γης Α.Ε., η μετέπειτα ονομασθείσα  

ΑΓΡΟΓΗ Α.Ε.. Στο άρθρο 49 του νόμου θεσμοθετήθηκε το δικαίωμα 

προτίμησης, το οποίο εφαρμόζεται σε αγροτική γη υψηλής 

παραγωγικότητας (!), που φυσικά δεν έχει ποτέ καθορισθεί. Το 

αποτέλεσμα ήταν  να μην λειτουργήσει ποτέ το δικαίωμα προτίμησης. Το 

δικαίωμα προτίμησης πρέπει να θεσμοθετηθεί εκ νέου και να  εφαρμοσθεί 

, όχι φυσικά με την ίδρυση μίας νέας ΑΓΡΟΓΗΣ, αλλά εντάσσοντας αυτή 

την δραστηριότητα σε υπάρχοντες οργανισμούς γεωργικού 

προσανατολισμού, όπως π.χ.  στον ΟΠΕΚΕΠΕ. 

6. Αναπροσαρμογή της νομοθεσίας του Αναδασμού, ώστε να 

αναπροσαρμοσθεί και να λάβει υπ’ όψη τις νέες απαιτήσεις , 

περιβαλλοντικής κυρίως φύσης, ώστε η επέμβαση στο έδαφος και  η 

αναδιάταξη των αγροτεμαχίων να μην έχει αρνητική επίδραση στο 

περιβάλλον, όπως π.χ. ανεξέλεγκτη κοπή μη καρποφόρων δένδρων, όταν 

αυτά εμπίπτουν εντός των αγροτεμαχίων, που προέρχονται από την 

εφαρμογή του αναδασμού. 

 

8. ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ 

Ουσιαστικά έχουν μηδενισθεί οι Αναδασμοί, όχι μόνο στην Περιφέρεια 

μας, άλλα σε όλη την Ελλάδα και η Περιφέρεια μας έχασε μια σημαντική  

ευκαιρία για την χρηματοδότηση των Αναδασμών, με τον τρόπο που 

διαρθρώθηκε το ΠΑΑ 2007-2013, ευκαιρία η οποία μας δόθηκε στο 2ο και 

3ο ΚΠΣ.  

Έτσι Χάθηκε μια μεγάλη ευκαιρία για την Βελτίωση της 

Ανταγωνιστικότητας της Ελληνικής  Γεωργίας.  Ελπίζουμε ότι στο επόμενο 

ΚΠΣ που προετοιμάζεται να μην ξαναγίνουν τα ίδια λάθη. 

 

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής ευχαρίστησαν τον κ. Ευάγγελο 

Σταμπόλογλου για την ενημέρωση. 

 

 

 

 



Θέμα 3
ο
  

 
Ο Πρόεδρος της Επιτροπής ζήτησε από τους Περιφερειακούς Συμβούλους την 

υποβολή – κατάθεση προτάσεων για πραγματοποίηση εκδηλώσεων ανά 

Περιφερειακή Ενότητα για θέματα πρωτογενούς τομέα. Οι Περιφερειακοί Σύμβουλοι 

δεν κατέθεσαν κάποια πρόταση.  

 

 

Θέμα 4
ο
  

Ο Πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής Πρωτογενούς Τομέα προέβησαν σε 

ενυπόγραφη επικύρωση των Πρακτικών της 10
ης

 Συνεδρίασης 2012. 
 
 

Στο σημείο αυτό λύεται η 11
η
 Συνεδρίαση και το παρόν Πρακτικό υπογράφεται ως 

ακολούθως: 
 

 
 

 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής 

     Πρωτογενούς Τομέα 
Τα μέλη 

 
 

 

    Γεώργιος Ούστογλου 

 
 

 

Σεβγκή Σαλήμ  
 
 

Ιωάννης Νικολαΐδης 
 

 

Ιωάννης Κανελάκης  
 

 

Γεώργιος Ζιμπίδης 
 

 

Γεωργία Μαραγκού 
 
 

Θεόδωρος Μαρκόπουλος 
 

 

Αθανάσιος Αραμπατζής 

 

Αναστάσιος Τσαλδαρίδης 

 

Χρήστος Ποτόλιας 

 

Αντώνιος Ματζάρης 

 

 
  

 

 

 


